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: SUBJECT

FLYING SQUAD (C-8 BRANCH), 

CRIMINAL. iNVESTIG.ATION DEPARTMENT,

MURDER
.■••-■■ I *•• + +<■"■■ ■

Now Scotland Yard.

. JMES. EARL...RAY 
d.R.O. No. 
1&372/68.

- Reference to papers

/ 22nd;...day of. July.,...., £jS5i&

To Detective Chief Superintendent.

2.0.1/6.8/94«... • .With further reference 'to correspondence.’. • /

marginally quoted, which deals with

Ramon George SNEYD,

the arrest of

C.R.O. No. AU3.72/63, now known

to heJames Earl RAY, alias Eric Starvo GALT, 

Wanted for the murder of Doctor Martin Luther KING.

'Mr. John MINNICH. Legal Attach- of the

Embassy of the United States of America, Grosvenor

Square, London, W*1 has 'made „a request -,j

instructions of the Federal Bureau of investigation

Washington, D.C.V .to be furnished wi 

comprehensive report including all a 

investigation relative to the arresu

' - On the hth April, 1968

th a

Aspects of the

of SNEYD,

at Memphis, Tehnc

United States of America, Doctor Martin Luther

KING, a coloured Civil Rights Leads; with'a

large following of supporters (mainly coloured) was 

assassinated by a gunman. ' .-nY-\-

As the result of their enquiries, the Federal

Bureau of ’Investigation, Washington

Identified the assassin as James

D.C

iabl RAY: a

' Convicted criminal and fugitive fro: 

■'-.Penitentiary since the 23rd April, 

was serving a sentence of twenty ye

m Missouri. St.

1967,.whe

ars imprisonment •

for robbery. '•'-:..•■..• .v’. -.-

- -’'f ’ Enquiries- carried ■ out on boh al

.Bureau of Investigation by the Roy a 

. Mounted Police, revealed that RAY h

f of the Federal

1 Canada ar

ad caused

/false

odoT-soiso/SM
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Statement
i. Page 1 . ; ■

'i

■1

i

mj..02.7O786/2Cm (2}

Ab there was a likelihood of RAY using one of 

/the Ports in this, country, an All Ports Warning 

.was circulated on the 6th June, 1968, including, of

. courses London'Airport.

■ nature of the enquiry,

Because of the delicate.

'SNEYD* was shown to be

wanted.for serious offences in contravention of the

• Aliens Order, no mention being made of his true 

identity. Further, in'the. event-of his arrest, any 

• interrogation would be carried out by myself. /'

■/h ': /' .On Saturday, the 8th June, 1968, Detective 

A .-Sergeant Philip BIRCH, of Special Branch, was on 

duty. at.Terminal 2, London Airport, when RAY 

‘/“.presented himself ,at the Immigration Desk, having 

//previously purchased a single ticket to Brussels

at the West London Air Terminal, Gloucester Road, 1 

■ London, S.W.5- A/ >

' ■ .RAY produced two Canadian Passports, one in the 

A name of "SNEYA",. and the other in the name of "SNEYD”. 

The officer, on examination of the two passports, 

/■.'./established that the one in the name of "SNEYA” 

..■referred to the All Ports Warning, and the other had 

■ ■ been issued on the 16th May, .1968, in Lisbon.

■./••■ 'i.. Quickly realising the position, Detective 

. . Sergeant BIRCH asked the man’ to accompany him to an

office in the Airport used by Special Branch officers; 

Here he later searched "SNEYD" and discovered in 

■ ; his right hand trouser pocket a .38 revolver, loaded 

1 ; witii five rounds of ammunition. • ' 

//■// The revolver was loaded in the very correct v 

■ . position, in ' that’ the hammer was; at rest immediately 

upon the empty chamber. 1 One merely has to pull the 

3 trigger,- the next, chamber is presented and the

bullet discharged.' ,/<•/.•'/'".•<:;':’::'./■./;.: .'•'•“. ■

/When.
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' When one realises the background df RAY, it is 

.-.fOdd and, indeed, fortunate for Detective Sergeant .

BIRCH that he never used the firearm ’ It may well

be, of course, that RAY believed it was merely a

‘:. passport enquiry and'he . could explain 1the possession .

of two passports satisfactorily. . .. .. • .

,7' ’’.. This belief is strengthened when it is realised

that he could not know of the informa 

by the Royal Mounted Police, which was 

.possession of only a few selected off:

tion uncovered

s in the

leers

•'V--’' Detective Sergeant BIRCH, in acc 

directions set'out in the All Ports W

ordance with.the

arning,,'

' ^immediately informed New Scotland Yar d, C.O. C.i

Statements ■
Pages 5 “ 9

’■■?"h:. The prisoner was later interrogated by

•Detective Chief Superintendent BUTLER and.myself

‘.’shortly after 1 p.m. bn the 8th June, 

h:.--.He asserted that his name was "S^

1 968

NEYD" and he

was.a Canadian citizen. This facet vs as deliberately

' Statement .
: ’ Page U. • w^

dealt with in an.extremely brief fas? 

reasons, and the questioning centred

ion, for obvious

upon the

possession of the revolver and ammunition

"SNEYD" admitted the weapon was his property

and that he was travelling to Brussels. V/hen pressed

about the necessity of carrying a fii earm in the

-■. Belgian capital, he added that'he was considering ' 

'travelling on to Rhodesia and that "things are not too'

'■ good there Just now". s. ’ • J .. :;;. . f-V •,; bl?- h••

He admitted he had no firearms certificate for

. the .weapon and ammunition, and was then taken to .

Cannon Row Police Station and detained whilst

enquiries were continued. •; , ?

. l;.-'l At UeU5 p.m. the same day, after it had been

established by Detective Chief Inspe ctor Arthur BRINE,

M.r.-62-70780/20i« (2)
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Fingerprint Department, Few Scotland Yard, that

"SNEYD". was identical with RAY, the prisoner was

again interviewed by Detective Chief Superintendent

BUTLER and myself in a cell o ’, i/jy./ 

/The prisoner was told there was every reason to

believe he was not a Canadian citizen, but one of

. '. American origin. He replied "Oh, well, yes I am"..

He was. then informed that there was reason to believe

. hie name was not "SNEYD" but RAY alias GALT, wanted ■

in the United States for serious criminal offences,

including murder, in the course of which a firearm

was used. ......... . ■ ■•■ 'VJ.-< " ”-..,-■//; •/:■• J--. . .'

The accused had been standing up, but when he

heard- this , he suddenly sat down on ; ihe bench in the

' cell, put his head in his'hands and said, "Oh, god

He added after a moment or so, "I feel so trapped".

He was.again cautioned and then said, "Well,-yes,

I' shouldn’t say anything more now. X can’t think

right". He was obviously engaged in 

struggle, and when we left the cell.

some mental

again, dropped

h!is head in his hands

■ RAY.was charged in the name of "SHEW at

■’ 51.20 p.m at Cannon Row. Police Station, with the

, following offences, but made no reply

1.; That you did’on the 8th Jun 
;/' London Airport, without law 

use for the purposes of the 
/-/Order, 1953, a.forged passp

Contrary to Article 25(3) 0
■‘■< ■ 0

s , 1968, at 
Cui authority 
Alien1s .

ort.

f the Aliens"' 
bder, 1953°

2. That you, not. being a.persom exempted
■ from the requirements of the Firearms
•'"-Act, 1937, did, on the 8th June, 1968 

at London Airport, have in
. a firearm, namely a. .38 'Li

your possession

•''•■■ revolver and 5 rounds of .3< 
to which Part 1 of the said 
and did not hold a firearms 

.’»,.■ at the time. ■ -b-/. . -y/--

berty Chief*
8 ammunition
Act applies 
certificate

e Firearms 
ct,-1937-

Contrary to Section 1 of th

m>.-02-7078B/20m (2) . /The
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The accused appeared, at Boy/- Street Magistrates'

Court on Monday, the 10th June, 1968

remanded, in custody, until the 18th

and was

June, 1968

Legal Aid v/as granted'to the prisoner by Mr. Frank

MILTON, the Presiding Magistrate

On the 18th June,- 1968, the prisoner again

. appeared before the Court, being remanded in custody

until the 27th June’, 1968, without any evidence

being given. The prisoner was legally represented

' by Mr. EUGENE, of Michael Dresden and. Co Solicitors

of 32, Tavistock Street, London, W.C

Accordingly, on the 27th June, 

prisoner again appeared before Mr. :

/Magistrate,

2

968, the

Fbank MILTON

at the Bow Street Magistrates’ Court

: and was defended by Roger FRISBY, of Counsel

/.instructed by the defending solicitors.'

. . Mr. Nigel MAW, of Rowe and Maw and Co

r Solicitors, of Stafford House, Norfol k Street, W.C.2,

, acting on behalf .of the American Embassy, had

•/through David CALCUTT, of Counsel, p

successful application for a provisi

eviously made a

onal warrant for

the extradition of RAY to the United States of

America.for

James Earl Ray, hereinafter called the
defendant, suspected and accused of the '

<. commission of the crime of murder to
■.-.. wit, on April 1|, 1968, in the Shelbywit, on April 1|, 1968, in t:

County, State of Tennesee, did unlawfully,
feloniously, wilfully, deliberately 

' premeditatedly and of his malice
■; aforethought, kill and murd 
'Luther King, Junior, within

sr Martin 
the

jurisdiction of the United States

,2. Unlawful flight
- 1 /. connection with'

to avoid confinement in 
the commission of a crime

of robbery in violation of title 18
Section 1073 Pf United Stat es code.

• <- ■>.. The hearing of the two British offences was not 

proceeded with, but the application for extradition

/commenced
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The Magistrate decided that the offence of

x-., possessing a forged passport be with

7 'leave of the.Court, and no evidence

.drawn by

was offered in

relation to the offence of possessin.g a firearm and

ammunition, it being dismissed by vi rtue oi

Section 7 of the Magistrates' Courts Act, 1952

I will now deal with the enquiries leading up

to and subsequent to the arrest of the prisons:

. ENQUIRIES MADE PRIOR TO THE ARREST OF "SNEYD" TO

.. TRACE HIS WHEREABOUTS.

It has already been mentioned in this report .

that "SNEYD" travelled from Toronto,

Mionday, the 6th May, 1968, arriving 

oh the 7th May, 1968, by B,O.A.C. Fl

Canada, on

in this country 

ight No. BA. 600

His further whereabouts at this stag e were then

unknown.

A'’.- Officers of the Passport Squad, 

under the supervision of Detective S

C • 0. C«1 ,

ergeant ELLIOTT,

were deputed to firstly interview th crew of the

A Statement 
? Page 14. ,

1.

mj-.-62-70780/20m (2)

aircraft in which "SNEYD" travelled

. and further, .to make enquiries at th

to this country, 

e numerous airlines

/which operate at Heathrow Airport.

The interview of the eleven mem 

'y/ of Flight BA 600 (Document l) reveal 

. one member remembered "SNEYD" travel

pers of the.crew

sd that only

Ling as a

passenger. This is Mr. Robert Keith 

Steward, of 57, Boothfields, Knutsfo 

‘■•■.■Hie made mention in his statement, tha 

■ .. alone during the whole of the flight

JOHNSTONE, a'

rd, Cheshire

:" SNEYD" sat

and had no .

.conversation with either crew or fellow passengers

■<7^ • The passengers, totalling 73, have how'been 

interviewed by Police, but none was able to

■ identify "SNEYD"- as. a passenger (Document 2) .

. A. 7 v' ■ ■ ': ■..'. /p;nquicies

Fl

I.
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■ Enquiries were' continued at Heat brow Airoort

■ at the various airlines, to trace the movements of

"SNEYD" , but'wi thout success. ' It was

this particular'line of enquiry was extended,to area

booking offices of airlines that - it' p roved

successful

Statement 
Page 15.

Monica BAKER, a reservatio: clerk, at 'the

B.0.A.C. booking agency, Regent Street, London

remembered that- SNEYD ■b

shown, called at the above mentioned

rn ticket from7th May, 1968. He surrendered a retu

London to Toronto for a single tickei

being credited the difference in value by virtue of

.a miscellaneous charges order

Subsequent search of B.O.A.C*. records revealed

"SNEYD" travelled by B

the 7th May, 1968, to Lisbon. recordsa however

did not reveal at thi stage his return to England

. This.is, perhaps, understandable bee use of the

-vast flow' of passenger traffic it this o

year, the airlines

regard to documentation by at least two.months.

I informed Mr. MINNICH Legal Artache O a 6

United States Embassy in London, of the enquiries

to date, and at his suggestion enquiries in Lisbon

were conducted by a Federal Bureau of Invest!

Agent. In addition

"All Ports" warning to be circulated on the ■y,

1968, relative to "SNEYD"

for serious emigration off

.event of his being detained

should be carried out by myself. obvious

reasons, "SNEYD’ true identity was hot mentioned

in the.circulation. (Document 3)

■ t ■ IffIf ■ 
iiXb2Wu7Sfi/26M th
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' He is.

■Statement 
.Pages 16

negative and

; by any other person

AND 8 th JUNE, 19o&

3 his actual

snt his time bn

the B.O.A.C

country have

shown on the

.ed after a

onal visit of

otels and :

ond any doubt

s Catherine

proprietress. .

members of her £

possible, residents is hotel duringwho. stayed at. th

the material times

interviewed tion which

shows that

telephone calls He may-well have made a

M.r.-62-7078G/20.M

but there is no informs

SNEED" had any visitors,

"SNEED"

rea, by local

course, that

from the 17th

mail or, indeed

taff, and where

WESTWOOD, the hotel

.Toronto, Canada,

d House Hotel

Mrs., WESTWOOD,

YD" WHILST IN

company of. another man. This proved

y- I have no reason to Relieve that'he was accompanied'

' ENQUIRIES TO TRACE MOVEMENTS Op D'SNE’

when he first arrived in.London from'

on the 7th May, 1968, travelled

the same day to Lisbon, and therefor

stay in this country amounted to only a few hours

> There is no knowledge of where he sp

? this particular occasion, except, of 

. ' he obtained his ticket to. Lisbon at

.'■office in Regent Street, London, W.1

.' • The movements of "SNEYD" . in thi

.now been checked and the details are 

' attached Schedule (Document 6).

;Y This information was only obtai

.--protracted enquiry involving the pen 

..Police officers to over a thousand h

boarding houses in the' West'London a

■. officers and members of this Branch

' ... . These enquiries established bey

that "SNEYD" stayed at the Heathfiel 

< 181/3, Cromwell Road, London, S.W»5, 

May, 1968, until the 28th May, 1968, 

identified, conclusively .by Mrs. Dori;

.have been most, carefully

telephone call on his last day at the'hotel, but
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if reference is made to the statemen t of Mrs

h-WESTWOOD, .there is some doubt whether he was

/ responsible or not*.

"SNEYD" stayed at New Earls Cour t Hotel,' 36, .

■ Penywern Road, Earls Court, S.W.5, f rom the 28th

May, 1968, until the 5th June, 1968 and is

identified by Miss Janet Elizabeth NASSAU, the"-

receptionist, as being a resident

'• /Statement / 
Pages 1 8;- ' 9.

Miss NASSAU, 'who is a most astu te person, paid

particular attention to "SNEYD" during his stay and

assisted him generally.. She remembe rs he made two

telephone calls to the Daily Telegraph newspaper,/

as she listened in to part of the telephone

conversations to ensure correct conn exion.. She

says he did not receive 

.telephone calls. ■ .

any mail, vi sits or

r.

Statement •1 
■ Pages 20 - '22.

From the 5th June 1968, until ■the 8th

■1968 (the day of his arrest) "SNEYD"

Pax H 0 tel, 126, Warwi ck Way, London,

/identified by Mrs. Anna Elizabeth. TH

j une

stayed

S.W.1

at the.

and is

DMAS, 'the

'■'/hotel proprietress. Mrs. THOMAS, ir her statement,

mentions that "SNEYD" informed her 1 e had booked

..A. a flight to Germany. Enquiries', however, have

/ revealed that .this did not, in fact, occur. She'

elephone calls ,also mentions "SNEYD" received two 1

.whilst at her hotel, one from a woms.:.n with an

American accent, and the other from a man. Neither

of these two-persons has been identi fled by Police

n is not likelyand,- on present facts, identificatio:

■ HIRE-CARFIRMS.

inquiries have been made at every hire car

firm in the locality of the aforementioned hotels' •;

and the West' London Air Terminal, as it was thought

.hat

M.r.-62-70786/20J ' (2)
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that "SNEYD" might well have utilised th service.

This is supported by the.fact that■telephone

..numbers relating to three separate hire car firms -

were found written .on correspondence found in ms

possession. ' Responsible persons- of the

, concerned:

three firms

namely Charmaine Car Hire Limited', 5U, ■

Guildford JI venue, Feltham, Middlesex ;ador

' Mini-Cab Limited,; ^ Lissom Street , H.1

Kenway Court-Cars .Limited, 9, Kenway Ro. 

• . have been interviewed, but their record 

• show that "SNEYD1' was a customer. Enge.

W.1 1 ? bud

.idfS.W.5,

do not

iries nave

alsofbeen made at taxi cab ranks«in the same

locality, but without success.

LEFT LUGGAGELOCKERS

■ Members of the Passport Sound have personally ?

.searched Left Luggage Lockers’and Left and Lost

. Property Offices at the place shown on the attached

list (Document 7), as it'was thought that "ShEYD".,

.who was at one stage believed to have been in

. possession of a green holdall, may have deposited 

it in one of' these places! This enquiry proved

negative.' The -existence, of the green ioldall -is now!

viewed with some doubt, but cannot be 

completely. --.

ignored

SAFE DEPOSITS. . ' i 

.. A special enquiry (Document;8) wa 

instituted, at all' safe deposits in the

s also

. London a

to es tablish whether or- riot.’nSNEYD" had■deppslted

. any large sums of-money, but without'tra^^

CLUBS. '

Enquiries were made at„the Oversea

. Club, Earls Court,- and the Zambesi .01!



1 li­

the hotelsvicinity of

these duos are places

douotful che racter and. ex

known tofrom Africa are sometimesmercenaries

revealedmscoiugrega ue

that he had not visited there*

the course of my enouiries intervi ev/eaDuring

for tlioMr.

d contacted

whicn is set out in

will be seen

srest in

disclose hi

. Congo and

‘vdlunteer ested in

o tell me thatemploying

one

thenarie

e had no conversation

in Brussels there

first

oon

- C-8

"SNEYD".course,

wm ch at

"SNEYD" hDaily Telegraph : ewspaner.

Search of the Ciubs reco

Court as both are in tne

with "SNEYD" concerning this matter

He was able tmercenaries

i 968Mr; COLVIN on the nth June ana

COLVIN * s s tat'ement *detail in Mr

mercenaries serving in i rica*. may well Ox '

present time Major.WICKS says

Statement
28

if necessary, put any would-becould,

"SNEYD". where stayed, ana

known.as Li ebor of Corus,-is.an information’centre

.where fellow Americans of

Ian COLVIN, Chief Foreign Lead Writer
■ Pages 23

'telephone conversation with him

thiat mention is made of "SNEYD*s

mercenary volunteers and it arrears obvious he had '

a.'desire to join. them.. Mention.was also made of a.

Ma j or WICKS

The latter was interviewed, but declined to make

any statement, or indeed ddress,' but

he frankly admitted to me he had in the past

associated with mercenary activities in the Belgian

in touch with parties inter

there,is a Biafran Mission in Lisbon

stage, might well have enlisted mere

conflict which is taking place in that/country at the

Major WICKS also mentioned that

which would be able to furnish particulars of any

M.f.-62-70786/20m (2)

be the reason why
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Lisbon and:.then later booked a passage, to

Brussels

■'which'would help in furtherance of the enquiry.

at the British Shoe Corporation

Forensic'Science Laboratory, where it was examine'd 

by Mr. John'•McCAFFERTY, Senior. Experimental' OfficerStatement 
Page 10.

' Examination of the.shoes that "SNEYD". was-

that. 'although the shoesi were an English make3

wearing at the time of his arrest revealed that : 

ithey were'an English make .hearing certain

internal aggression, but he assured ne "SNEYD

manufacturer's numbers'.■ .'''A of enquiries

•V5-

m.f.-62-7O70B/2Om

4;

it was established

. h also- intcrviewed.tir. Paul DANIELS, 13?

Terrace Road, London, Ei9.? who arranges for 

■ volunteers to assist,African countries against

" has

. never applied to him • as "a; volunteer.u ' ■

• ? . ' The firearmj a Japanese ..38 Liberty Chief

.’ revolver, was forwarded.to the Metropolitan Police

t At the request' of the American Legal Attache, test

■bullets Were fired from' the’ weapon and were .later- 

handed ho Mr. MINNICH.' In addition,, of course, 

“ comparison of test bullets have been made with any 

.spent bullets found at .the scenes of major crimes 

coming to the notice of Police in this country.

The ■ clothing-found in the suitcase belonging

. to "SNEYD" has been examined by ultra violet ray 

■ . and cleaning marks found thereon. Enquiries .were 

■ ' made at cleaners in the Victoria area, and it was 

established that "SNEYD" had taken a shirt to

Columbia Cleaners, :95, Wilton Road, Victoria, S.W.l 

prior to the 6th June, 1968. He had also made 

purchases in local shops for toilet requisites. No 

useful information was obtained from these sources

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176
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they were exclusively produced for sa/ 

• and America,! 'and would not, therefore

.e in Canada

, be sold in

thi s country. This .upported by the fact that

'/the shoes were badly worn/'and the likelihood, of

course, is that they-were'obtained, by "SNEYD" in

Canada or.America prior.to coming to this country. 

. . ' Enquiries' have been, made of the Portuguese

Airlines to .establish the-identity of 

whp remembers "SNEYD1' as' a passenger,

this. has'.proved negative,

any Tiers on

but .to date

although the enquiry

itself has not been completed, because difficulty has 

been:experienced in tracing all. the passengers and

: crew,‘ ‘who are now in -widely separated 

'f <During the period RAY was in Lon

locations

don, two

separate’ offences were committed in d 

localities, for, which-he may be respo: 

hate been'interrogated regarding-his a

nsible. He

ctivities here

course,.denies the commission of any criminal

offence. Enquiries have not been completed. so

details are not outlined in this repo 

-conclusion of the enquiries, anything 

nature will be reported.

’ It will be seen from the facts a 

. thJat "SNEYD’s" visit to. London and Li

rf. At the.

of a helpful .

Iready disclosed

shon and intended

es'regarding. visit to -Brussels was to make enquiri

'. the possibility of joining a.Mercenary Unit in

■Africa! If

of his true

successful he would have had little fear

<’ discovered;

identity being discovered 

little or nothing would 'h;

if

ave been done

about it.

lit is-also worthy of mention ths 

African Airline timetable found amongst his .

.../ possessions',-- a pencil' mark has been made
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XXXXX--’■■ X- "X- • • • ’
XXXXXXX ! ■■ Flying Squad' Office’, >

' X XXXXX- ! ■ ' Nev/ Scotland Yards 
i XXXXXXX- X .-X ' X-X? X
z-'Xf X^XxXXX'. X X 40th June, 1968. _ .„_

X S T A T E M. E N T OF ; Phillip BIRCH,
■'■■'■' Y . ■• ^ • '■ ■!...' . “’. ' *'r

Detective Sergeant, Special Branch. .
' X ■ . . - ' • ' ■ ' ?

On Saturday, Sth June, 1968, at 11.30 a.in., 

whilst engaged on passport control duties at Heathrow

; Airport, London, a man presented two passports to the 

immigration officer. I noticed that one was a 

cancelled Canadian passport, No. in the

name of Ramon George SNEYA, and the. other a current 

Canadian passport, No. Y'hl^B, in the name of’ 

Ramon George SNEYD. ; 1

/As a ’result of what I had previously learned, I 

. asked.SNEYD to accompany me' to the-. Special-Branch 

office at the airport in order that he might later be 

■questioned by a senior police officer. After arriving

■■'at the office, I. made certain enquiries by telephone,

andtas a result of what I learned I decided to search 

the man. , Amongst other property, in his right hand, 

back trouser pocket I found a .38 Liberty Chief Special - 

revolver loaded .with five rounds of ammunition. I said ■

to SNEYD, "Why are you carrying this gun?" ’ He said, 

Xeip., I’m going to Africa and I felt that I might need 

it. You know' how things are out there" ? SNEYD was

■ detained in the office until the arrival of Detective ’
■■ ■ •.•■-.•'■'.•■ ■X'X

Chief Superintendent Butler and other officers.'

: •’ .. * ■'/ -' X 'XX.-X \ Xi X.X 4 / X ' X . - , , ‘\ *
X" XXXX-XXX. J X Detective Sergeant ,



Statement of:* Mr. Kenneth Leonard HUMAN ■

.Age of Witness (if over 21 enter "over 2

■■ M

Over 21

Occupation of Witness: Immigration Officer

Address: c/o London Airport, Heathrow -

On 8thtJune 1968 between the hours

Terminal 2

of 11 a *m

and mid-day, I was on duty on the control dealing 

with embarking British and Commonwealth passengers ;

/Heathrow Airport, Terminal 2. At approx: 

hours a male passenger presented himself 

yen route for Brussels, he took a wallet : 

pocket and from this he extracted a Canad:

imately 11,3$

■ol

rom. an inner

an passport

which gave his name as Raymond. George. SNEYD (date

As he closed the walls

■ another. Canadian passport inside..

< -'.passport

t i noticed

I remov ed th

which had been cancelled, to inspect it

This cancelled passport was in the name of Raymond

George SNEYA. In reply to my Question'as

the surname^ in the two passports differed 

that the Authorities who had issued the or

..made a mistake

Whilst

a minute or

o why

he sts

ginal

this .conversation was. taking pl ace

two had elapsed and during this

; the Special Branch Officer workin;g with me

time

ad

consulted his suspect index and realised that Mr

was wanted for criminal reasons. At thi int

9



: t»r^. ■
c

2

the Special Branch Officer intervened saying that he

was

- Mr

the

a Police Officer , and'-that he would like to ask

SNEYD a few questions. Mr.' SNEYD then accompanied
• ’ e f.'<a?-f-'■ e.-^ : ■ V
Special Branch- Officer away from the control add

this was the last I saw of him

■ ■ •.1.' Since the action in the case: of the circular , 

concerning Mr. SNEYD was to point out to the Police 

and'nothing more, I was not required, to take any 

further action at allo 'A .<>’?-Eft?. ■. . ’

f? ii This statement, consisting of 2 pages each signed 
"by me, is true to the best of my knowledge and belief 
and. I make it knowing that, if it.is tendered in 
evidence, 1 shall be liable to prosecution if I have 
wilfully stated in it anything which I know to be false 
or do not believe to be true.

Dated the 11th py of June, 1968.

(Signed) K. L. Human

Signature witnessed by R. Birch,
Detective Sergeant

■ 9 
t2
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f ?
1 ■ f

w- Plying Squad Office

Mew Scotland Yard

10th June, 1968.

T A T E M ENT OF Thomas BUTLER

Detective Chief Superintendent, Flying Squad, Hew

Scotland. Yard*

On Saturday, 8th June, 1968, at about

with Detective Chief Inspector THOMPSON, I

1*5 p.m* 

saw the'

accused, in an office at London Airport* I said to

him, "We are Police officers* I understand you* have

. 'in ycur possession two Pa ports in the names SNEYA

aid SNEYD. What is your name?" He replied, "I can’t

understand why I am here 

tc him, "Both Passports

My name is SNEYD”.*

how that you are a Canadiar

citizen, born in Toronto on the

Are these details correct?”' He replied, "Yes, of

course they are". I said to him 38 revolver

with five rounds of ammunition in the chambers was

found in your hip pocket when you were first seen. Is

. . in yoUr gun?" He replied, it is mine" I said.

"Would you like th tell us why you are carrying a gun 
: 7 ■ . ' -I. ’ ■ ' ■.

at; all?"/He replied,'"I am going to Brussels' . I

1 said, "Why should you want to take a gun to Brussels?' 

He replied, "Well, really I am thinking of going on 

to Rhodesia., and things are not too good there, just

now”. aid to him, "You have io have a Firearms

Certificate to possess a gun and even ammunition in 
this Country. ■ Hav^ you .a Firearms Certificate issued’

'by the competent Authority?” .He replied, "Not I

■ haven’t any Certificate for it". • -

He was cautioned and told he would be taken

daemon P6w Police Station and detained*'

♦

a
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• • ^5 •' Y^.^;/"- ^^/-fcu ■ . -'.^ ’ '

/Y: At /4J1.5 j)<>mes with Detective Chief? Inspector 

THOMPSON, I saw the accused in/a cell.' I said to. 

him, ’’As a result of .enquiries made since you were 

detained, we have very good reason to believe that ^bu 

are not a Canadian citizen,-but an’American" j. He .uh 

replied, "Oh, well, yes I am", and nodded agreement.

I said, "I now believe your name is not SNEYD, but . / 

Tames Earl RAY,, also known Us Eric.Starve GAhTand 

other names, and that you are wanted at present in the 

■- United States for serious criminal offences, including 

murder in/Which a firearm was used". The accused had 

been standing up, but at this he suddenly slumped down 

onto' the seat, put his head in his hands, and said, 

"Oh, God". After a moment or so.he added, "I feel 

so trapped". .u: ■■• . - '

. I cautioned him again, and he replied, ''Well, 

yes, I shouldn’t/say anything more now. I can't think 

right". ./...i

lie was charged at 5-20 p.m. The. two charges were

read over and he was cautioned formally, but made no

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



No. 991E

STATEMENT OF WITNESS

Statement of...... „...'.<;.Kenneth.„THOMESON...........,.—•.... .......  -'•....... —•.....  -
Aga of Witness (if over 21 enter “ over 21 ")........... O.V.er.,.2,1....................... ..........................................

Occupation of Witness............;....Det.e.c.t.l.v.e...Chi.ef.. Inspector^........ t-‘.............. •■••
Address ......C.,.l.„. .Department,... New..Scotland-Yard,-.S,W<1-^-?..........................

On Saturday, 8th June, 1968, at 1,C5 p.m., in company 

with Detective Chief Superintendent BUTIER and other police 

officers, I saw a man I now know to be James Earl RAY, in

an office at London. Airport, Detective Chief Superintendent 

Butler said to him, "We are police officers, I understand 

you have in your possession two passports in the names 

Sneya and Sneyd, What is your name?" He replied, "I can’t 

understand why I am here, My name is Sr.eyd", Detective 

Chief Superintendent Butler said, "Both passports show that 

you are a Canadian citizen born in Toronto on th©

Are those details correct?" He replied^

"Yes, of course they are",,

. Detective Chief Superintendent Butler said to him, 

"Thia .38,revolver with five rounds of 138 ammunition was 

•found in your hip pocket when you were first seen. Is it 

your gun?" He replied, "Yes, it is mine". Detective 

phief Superintendent Butler said, "Would you like to tell 

v us why you are carrying a gun at all?" He replied, "11 am 

going to Brussels", Detective Chief Superintendent Butler 

said, "Why should you want,jto take_ a giusto ^ HO

replied, "Well, really, I am thinking of going on to • 

Rhodesia and'things are not too good there just-now".

: ; Detective Chief Superintendent Butler said, "You have to .

M.r.-«7H»73:i Signed Signature witnessed by.

8
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No. D91A

. STATEMENT OF WITNESS

Statement of..... «I.Qhn...MQ.GAFI?ART.Y.$........................................

Age of Witness (if over 21 enter " over 21 '’)..,..9.Y£.£..„?.l.r...../.... .

Occupation of Witness.... ?.®?I^.9r....^.^P.eTA!ft®Kl.ti^.X...Q per

Address .,’£h.o. J4.e..t.rp.p.Qllt.rm..P.0.1i.c.e..'.E.Qr.enni.G...i3cienc.e..Lah^^
2.j....Kichbe 11 .Place jjHolbor^ ?.

X; .'T have examined this weapon. It was a JAPANESE made .

<38 (special) Revolver. It was in good condition and good.

working ordero The barrel was fouled from firing/ but not. ,

’.necessarily from recent origin

<-: It wasja firearm subject to the provisions of the

Firearms Act, 1937 Part I4

This statement is true to the best of my knowledge and belief and I make it knowing that, 
if it is tendered in evidence, I shall bo liable to prosecution if I have wilfully stated in it anything
which I know to be false or do not believe to be true.

Dated the I ^^ day of June,. I9 60..

।

*(

(Signed). 
C"

Signature witnessed by.....

>. ' ' being unable to

of ■

read the above-statement I

read it to him before he signed it)

Dated the . ■_ day of 19

(Signed)

M.r.-87-B0733 1 6 Mele if inapplicable.

5 V
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No. 9912

.•87.m:n

STATEMENT OF WITNESS '

Statement of..... ....... :...j?.<U.er...HJ<LQK.... ....m-......... .

Ago of Witness (if over 21 enter " over 21 ”)..... .Qy.Cr.,.2.1...........

Occupation of Witness.............D.e.te.c.ti.v.e... Sergeant... .
Address ..Central:. Office,... New ..Scot 1 and-Yapd r -S., hh-1 •

On Saturday, 8th June 1968, with Detective

Constable Whitham, I was at London Airport when an

aircraft arrived, from Brussels carrying a suitcase

' and. contents belonging to Ramon George SNEYD, . I

took possession of the suitcase and. con ;ents and.'

conveyed, it lo Cannon Row Police' Station where in

the presence of Detective Chief Inspector Thompson

I showed it do Sneyd.

; suitcase and contents?"

aid to him, "

and. he .said.

is"

s this your

"Ye Sir it

I told him I had recovered it from a plane that

had arrived from Brussels that day.

I later, with Detective Constable Whitham,

examined and listed the contents of the

which included a brown cloth jacket,_6n 

pocket was a label.bearing the name 'Mr

suitcase

.the' _i ns ide. .

Eric GALT’,

tho date July 21st 1967 and order No. 11526. I also

found a pair of trousers which is an identical cloth

to that of the jacket

Later the same day I went to the cell in

which Sneyd was detained and -said to him 

been directed to take possession of the ■

are wearing"? At the

suit. Sneyd said,

.V

"I have

clothes you

ame time I handed him ano the.

"I don’t know what you're Join,
z for but it’s no good for the Lab. boy

Signed. > Signature witnessed btj.

if that ’ s what you

1 X
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Ko 091E .

STATEMENT OF WITNESS

Statement of.....

Ago of Witness (if over 21 enter “ over 21 ")....0.yex,„2.1................ ;,,.„..,..........;...:....

Occupation of Witness.............®.9.t9..9.!tli.y.!v...k.P.D.Q.fe^^ .̂........ i....................
Address .i.,;.„.’,C.e,ntraI,0ffice,>.>Newi,i8cp,U.^

On Saturday, 8th June 1963, with Detective 

Sergeant Elliott, I was at London Airport when an 

. aircraft arrived from Brussels carrying.a s.uitcase. 

. and contents belonging to Hamon George SNEYD. ■Sergeant 

Elliott .took possession of the. suitcase! and contents 

. and; conveyed it to Cannon Now Police Station _where, ■' 

in the presence, of. Detective Chief Inspector Thompson, 

. s he showed it to Sneyd, Sergeant_E13._iott said to_him,?_;. 

"Is this your suitcase and. contents?11, and Sneyd said

ElliOuo ।

examined and listed the contents of the suitcase which

'included a brown cloth jacket, on the inside pocket

of trousers, which is an identical cloth t o that of

"the jacket.

/ Q 63Dated, the / O™ day of

.P..67.8O733 Sinned...

July ■ 21 st’, . 19o7 and order No. 11526. Also, a pair ..

. • : -This statement is true to the heist of my ’ 
knowledge and belief, and I make it knowing that, if 
it is'tendered in. evidence I shall be liable to 
prosecution if I have wilfully stated in it anything 
which I know to be false or do not believe to be true

I, later,'with Detective Sergeant

! was a label bearing the name ’Mr. Eric GALT’, the date

■\"Yes, Sir, it is". Sergeant Elliott told him he had 

recovered it from a plane that 'had arrived from

Brussels: that clay.

Signature witnessed by
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by B.O.A.C.

of a man

his flight

amidships

He sat on his

photograph is

a good likeness.

not believe

Dated

to prosecution 
anything which 
to be true. -

Age of Witness:
Occupation of Witness

the best of my 
knowing that,

S T A T E M E NT of*:: Robert Keith JOHNSTON^ 
Over 21 i : ; ■ • ' 
Flight Steward .

Address: 57 Boothfields, Knutsford, Cheshire

I am a Flight Steward employed

and on the night of 6th/7th May. 1968 waa on flight

B.A.,600 from Toronto to London. : There was about

60 passengers on this flight.

I have been sjjown a .photograph 

who I identify as,being a passenger on •

He sat on the port side at a window sea

approximately'row 1U over the wings

own and appeared to be alone. . The

This statement is' true to 
knowledge and belief and I make it
if it is tendered in evidence, I shall be liable

if I have wilfully stated in it 
I know to be false or do

the 26th day of June i960 •

/'Signed R. K. Jo: ins tone

Signature witnessed by Pi Seymo ar, Det
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No. 091/1

Lisbon.

19 6 8

n.r.-07-80733

ing with a North 
reet Office and .

(Signed)..... ;   M *... ,B fl

June/

Signature witnessed by.....T.«....Whitham,...
pet.Constable.

■,’?:'^-. being Unable to feud the above statement 

of

■STATEMENT OF WITNESS 

Statement of...:....Monica-BAKER...(Mies.).... ..;...'..............

Ago' of Witness (if over 21 enter " over 21 ”) ......Chf.er...21...ye 
Occupation of Witness.....Re.s.e.r.wat.i.on..Gl.erk./..B^ 

Address ...7t.. Win a 1 ow-Way , - Wal ton-on-Thame a r

ar. a a

■Surrey

I am employed as a Reservation Counter Clerk by
B.O.A.C. On 7th May, 1968, a man speak
American accent called at our Regent St 
booked a flight with me from London to 
This was a single flight. The man gave hie name as

or 7th May.
by Police and 

h as the man y/ho

Mr. R. SNEYD and he booked the flight f 
I have been shown a .photograph of a man 
I identify the subject.of the photograp 
booked;the flight with meG

This statement is true to tile best of my knowledge and belidf and I make it knowing that, 
e wilfully elated in it anythingif it is tendered in evidence, I shall bo liable to prosecution if I han 

which I know to bo false or do not believe to be true.

Dated the lAth day of

I,

read it to him before ho signed it)

. Dated the day of

(Signed)

* Delete if inapplicable.
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■During his stay here he kept himself to

l /'himself and made very little conversati 3n, except 

:./■■. to ask for directions to the'Dus stop or tube.^ 

■ /He did not receive any mail, phone calls or . , ’

visitors... The telephone extension is outside his 

rdom and also serves another room. His bill shows "• ! 

■ a 6d. call which was either an error or could

possibly have been for a hire car or taxi, in

■■/. which case the call' would have been made direct. \ 

.from the switchboard and therefore not recorded 

//J against his extension, which, in fact it is not.

. He went out between 9 a.m. and 10 a.m. every

/v morning after breakfast and returned at about

'/yr 1 a.m. I do not thinkhe stayed out all night

//• ■ on any occasion but cannot be sure. It will

• be seen that receipt No. 05100 is headed ’College .

' Place Hotel, 1-U University Street, W.C.1’. These 

receipts are also used for Heathfield House,-

: . - which is all part of the same firm.

This statement, consisting of 2 pages
each signed by me, is true to the best of my 

^/knowledge and belief and I make it knowing that, 
•y if it is tendered in evidence, I shall be liable 
///to prosecution if I have wilfully stated in it 
■/// anything which I know to be false or do not,——■■ 
•.believe to be true.

Dated the 9th day of July 1968,

. / •• ■/ t? •'. ... •-/- Signed: • Doris .Westwood. /___

Signature witnessed by:■ P. A. Elliott.
‘ / .< \ ; Detective Sergeant



./ Statement of: Janet Elizabeth NASSAU MISS

Age of Witness, (if over 21 enter, "over 21") 21 years 

. Occupation of Witness: Hotel Receptionist \

■ Address: Flat 9? 29 Earls Court Square, S.W.5. ‘x ( .373 6U31) « •'
^ - r: h -'V - ■'•■•.''••''''-,.<•/ . i ‘ ■ ’ '■ '*’. /v?’ ■- ■ \
■1'• I am the receptionist of the New Earls Court

Hotel? 36 Pehywern Road, S.W.5*' I have been so employed 

,;• for two weeks, ;The procedure when a visitor comes'to 

the hotel is for them to sign the visiters book first. 

.; A^ I have examined the visiters book, and on the 28th May 

^>< ■,1968 a man who signed the book as RAMON E. SNEYD giving. 

Ci-^v'the address "Toronto Canada" booked room No. 5U at the 

/Y/y hotel. I produce the"visitors book showing the entry.

I have been shown by Detective Chief Inspector Thompson 

Y-y a photograph of JAMES EARL RAY which I positively 

identify as the man SNEYD who stayed at the hotel. SNEYD 

i;>fd; ■was a very shy man and because of this 1 tried to help 

him. I explained currency differences and talked to

him generally. He used to go out most days but.never 

said where he went. Whilst he was at the hotel he did 

not receive any mail or telephone calls. I can remember 

that on the Uth June 1968? he made two telephone calls < . - . * . . “
which I know, were made to the Daily Telegraph Newspaper.

The gist of the conversation by SNEYD was as follows: 

"About eight to ten days ago he had read in the Telegraph 

about a man,*(he mentioned the name but I cannot

i
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A "‘ remember it) who had been deported from ’’POGO LAUD" 
^fi and-.he (SNEYD) wanted to know the man’s ^ddress. He ’ 

• was'most persistent in the enquiry to trqce this man.

A-.because he was so incoherent nobody seemed able to ,.

help him. I now remember that the man who was.deported ;

was a Captain dr Major. In the end I think he got . . ,

. this man’s address. I do not know who he spoke to
at the Daily Telegraph. I yd

, ,'b . Sneyd eventually left the hotel on vjednesday, ’

‘ -.^th June to go to the Air Terminal. He paid his bill

; in English currency. I have been shown a receipt No. 59

in the name Mr. Sneyd. This refers to the £10 deposit

he paid

7 hotel..

stay he

have to

on, the 28th May 1968 when he firsit came to the

I can remember that at some stage of Sneyd’s 

asked me how much the bill would be as he would

get English currency to pay for it. There is

no record at the hotel that he has stayed here on more ;

“than the one occasion. .

;■ ;> /This statement, consisting of 2 pages each signed 
y/by me is true to the best of my knowledgd and belief, 

and I make it knowing that if it is tendered in evidence, 
■ .Ishall be liable to prosecution if I have, wilfully

. stated in it anything which I know to be false or do .
■ not believe to be true. • '^7 .■. ■ ■■ ■

• Dated day of ’ 1963. : • ’h..-

Nassau • '

7;;.- . Statement taken down in writing and signature,
witnessed by me in the presence of Detective Chief. 
Inspector Thompson, P. Elliott, Detective Sergeant

1 u
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21") Over 21

S.W

? Statement of: Anna Elizabeth THOMAS

Age of Witness (if over 21 enter ”over

Occupation:' Hotel Proprietorcss

Address: Pax Hotel, 126 Warwick. Way, j

-^ : . '■''' I am- the proprietress of the above mentioned 

'd--/ hotel. 1 live here with m/ husband and I have been 

proprietress of the hotel for one year. I let off 

. ^/gfour'bf my rooms to paying guests. . On Wednesday

,’ • 5th June 1968 at about U p.m. to 5 p.m. a man speaking 

t \with a Canadian or American accent called at my hotel 

'<•’^asking to rent a room for three nights. The man 

(I. : was wearing a fawn raincoat and glasses that appeared

■ to have dark lenses. He w^s about.5’ 10”, slim / 

build with a slim'face. I told him that the price was 

30/- a night. . He agreed to the price arid he gave me 

a £5 note and I gave him 10/- change plus my hotel

•I card. I then showed him into room number 2 on the 

.ground floor, he closed the door. Before he went 

i'/g to his room he told me he was .a Canadian and he came

from Toronto and he looked very tired. On Thursday 

morning at 7.65 a.m. I brought his breakfast. I knocked on 

the door but his door was locked from the inside as

I tried the key in the lock. I left the breakfast --^ ■ 

..(outside the door. After I nad'walked away a few paces 

he opened the door took the tray in and locked the ^. -. 

door. On Thursday afternoo i at about U. p.m'. I went
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up to his room, let myself in with a key and the man 

was lying on the ted reading, I came to collect my i

visitors hook which I had previously asked him to sign.

I picked the "book up without looking inside it and 

I said to him, ’’What is your name?” He said, ”^Aeydf\ - 

He opened his wallet and showed me a plane ticket. .' ~

He said, "I have a flight hooked for Germany.0 I left 

the room and I (did not see him at all that day. On ■. 

Friday I again took up his tray for breakfast and left 

it there. About 10.0 a.m. Jriday I again went to his 

room and told him that I had to move him to room 3 

because of a prior booking of Room 2. I think I caught 

a glimpse of. him on Friday evening when he was going 

upstairs. I then did not see him again until Saturday 

morning about 9.30 a.m. I saw him rushing out of the 

hotel and jump inth a taxi, he was carrying a small 

air flight bag which he had over his shoulder. He v/as 

not carrying a suitcase. During the time he was here

• he had U phone calls. He had two calls from a woman ..- ‘ ■•

from B.E.A, who asked for Mr. Sneyd. The first call I

v/as on Wednesday night when the caller asked that I 

leave a message for him regarding a 7/~ coach fare. 

The second B.E.A. call again from a woman on Thursday

morning when she asked me to leave a message for Mr. 

Sneyd regarding the•availability of a'flight to the

Continent. On Thursday evening a a lady phoned

asked for Mr. Sneyd, she sounded American, she left 

no name or message. The last call v/as on Friday

morning from a man who left no -name or message. On

Friday morning a.white post-card came addressed to
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STATEMENT of: Ian COLVIN, Chief Foreign 

Leader* Writer*, The Daily Telegraph, London, E.C.U.'

On the afternoon of June l[th, 1968, I found 

a note on my typewriter written by my temporary 

secretary to say that Mr, Raymond Sneyd had telephoned 

and would telephone again. He did that, I think 

about 5 p.m. that day. The voice came up :

"This is Raymond Sneyd". He said he was a 

Canadian with a brother who had been in Angola, with 

whom he wished to get in touch. As his brother was 

a mercenary could I give him the telephone number of 

Major Alastair Wicks, so that he could get advice on 

the way to find his brother?

L was aware that Major Wicks had last year % 

been troubled by informants who posed as mercenary 

volunteers and afterwards1 denounced his attempt to 

get volunteers for Biafra'. So I offered instead to 

get Major Wicks to phone.him. . Would he give me a 

number? Mr. Sneyd gave me a telephone number which 

I later discovered to be that of the New Earl’s 

Court Hotel in Penywern Road and an extension number 

which corresponded to the.room that he occupied.

; • ' I telephoned to Major Wicks, passed the

telephone number to him and asked whether.he 

recognised the name, Wicks did not and for that 

reason did not take up the contact. I thought no 

more about it and on Thursday, 6th June, I found a

‘j 9
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second note on my‘.desk‘at "-the'Daily Telegraph, to 

say that Mr, Raymond Sneyd would telephone again. 

He came through again in the same voice and style - 

"This is Raymond Sneyd", I asked - had he been 

telephoned by Major Wicks? Sneyd said that he had 

since changed his hotel and then set about discussing 

his problem with me. He was no nearer moving on to 

join his brother, he said.' All the officials had 

been unhelpful. I asked him more about, his brother - 

how was he missing? Mr. Sneyd then said that his 

brother was not really missing, though he had not 

heard from him for four months. The. fact was that 

he would like to join him and become himself a 

mercenary. Mr, Sneyd did not revert tc enquiring 

for Major Wicks and seemed content to discuss his 

problem with me instead. As I had just published a 

book about Mr. Tshombe in which the mercenary force 

In the Congo is frequently mentioned, this did not 

strike me as extraordinary, and as the man seemed 

to be in some.sort of troubled state of mind, I was 

patient and listened. Now and then the conversation 

was interrupted, as he was telephoning from a call box 

I said to him that the mercenary forces had largely 

left Africa. He might find the remnants of them 

in Belgium and Jean Schramme was certainly there. 

There were ex-servicemen’s associations and welfare 

organisations for the former settlers in Africa who 

might put him in touch with his brother. I had no 

idea of their addresses but mentioned to him the

name of a research editor on Congo affairs, M. Jean 

Gerard - Lisbon’s of CRIPS, the Centre de Recherches 

et Informations Sociales et Politiques who could
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tell him where to inquire next. Mr. Sneyd topk/y^: ... .... 

care to note this name ard appeared to be writing it 

down, as he got me to spell it out!™'"' ' '"_ ."i^

It occurred to me that I did not have the 

address of CRISP in the office and so offered to send 

him a postcard that evening v/ith the address from 

my home. He mentioned the Pax Hotel, Warwick Way, 

as his address. I said I knew the street.in Pimlico 

and would .write as soon as I could find the address 
' i . ■ ■ .

Of CRISP. • ■

On Thursday evening I reflected that this 

visitor might be a nuisance to M. Liebois and that 

it v/as perhaps not correct to pass on a total stranger 

in this way, especially as his manner and purpose 

gave an odd, almost unbalanced impression, so on 

Friday, at 2.30 p.m,, I simply posted a postcard 

suggesting that he consult the Belgian Embassy or. 

the Consular Section of the British Foreign Office . 

about his brother. This postcard was returned to 

me by the Post Office on the following Monday, 10th, 

as having insufficient address. The csrd was handed 

over by me to Chief Inspector Thompson at Scotland 

Yard the same afternoon. •

It was on reading the Sunday newspapers 

on'the 9th that I realised that the suspect arrested 

at Heathrow must be the same. Raymond Sneyd who had 

been telephoning to me. I told Mr. S, R. Pawley, 

Managing Editor of the Daily Telegraph and set out 

in a taxi to find the Pax Hotel, which was not ■ 

listed in the telephone book. One hotel in Warwick 

Way had a sign without a name and on enquiring there
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I was told by the proprietor, Mrs. Anna Thomas, that 

this waa the Pax Hotel. I had previously telephoned 

the hotel number that Sneyd had'riTst-given me*and 
s«*==7^^ -̂----- ' * "’-«■■--' ■ - —^........ f

this proved to be the New Earl’s Court Hotel in • 

Penywern Road.

Mrs. Thomas admitted me. She said that 

Mr. Sneyd had spent. Thursday and Friday there and had 

left on Saturday morning. She thought that he had 

simply walked down from B.O.A.C. air terminal, she 

said later, and that her hotel was one of .the first 

in sight. Until I mentioned his arrest Mrs. •Thomas 

did not refer to it. She then said that he had made 

a bad impression on her, was nervous, furtive, locked 

his bedroom door at night and stayed in'bed most . 

of the day. He had laundered his own clothes in his 

room, had a lot of newspapers, and tore up a lot 

of papers. Mrs. Thomas went to the trouble to turn 

out her dustbins for me and I.advised her to keep 

anything she recovered thus for the police. I then 

discussed with her how to keep the name of her hotel 

quiet as I did not wish, and nor did she, to have 

every reporter in London there later that night. . . 

She told me that she was ex-directory, that the Post 

Office would not give her number and that the name 

of her hotel was on her cards only. , As to the 

lack of a sign, she was having a sign made and had 

meanwhile borrowed the glass HOTEL sign. I asked 

why she did not have her hotel in the telephone book. 

She replied that she did not want to have people who 

had lived in her hotel ringing her up and bothering 

her. She did not bring me in to see her husband,
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but asked him through the door of a basement room

whether he thought the-photographs in the Sunday

newspapers resembled their visitor. "It could^e him"

she remarked, "though he is much thinner in the face

The eyes are the same"

From this I assumed that the Thomases had

noticed the reports about Raymond Sneyd earlier in

the day and not simply heard his identity from me

I asked about his departure He had been

trying to leave for Germany

Friday and a B.E.A. Ground I

Mr. Thomas said, on the

Staff girl had rung up

to tell him of a change of flight schedule and to

remind him that he had not paid his co ach ticket.

Had he' received a postcard from me before he left?

I asked. She thought and,said she remembered.

"something white" arriving for him in the Saturday

morning post, which he had probably ta.ken with him.

The postcard, as I stated above, had never been

delivered, but at the time of this conversational

did not know that

As to how Mr. Sneyd found-hi;s-way■to me

in the first place, I am still unclear1 I do not

believe that he just rang the Daily Telegraph foreign

room, but that he was acting on advice that the paper

had recently published something about mercenaries

or about Major Wicks, and that he was seeking the

address or telephone number.of a merce:nary officer

in London. Indeed his first words to me related to

this. I" am nov/ trying to work out what person could

have put Sneyd up to this enquiry, whether he might

have read some old cutting or picked up my recently

\

f)FJ 
O I
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